
florence 11/15

4

o čem se mluví

Argumentace a tvrzení, že 
typ studia na středních 
zdravotnických školách 

typu „4+1“ zabezpečí dostatečný 
počet velmi vzdělaných a dobře 
připravených sester schopných 
a ochotných pracovat v našem 
zdravotnictví, jak uvádí posla-
necká iniciativa, jsou zavádějící. 

Zástupci z  řad akademic-
ké obce, kteří vyučují ve studij-
ních oborech Všeobecná sestra, 
s poslaneckou iniciativou týka-
jící se reformy vzdělávání ses-
ter v  České republice („4+1“) 
zásadně nesouhlasí. Výše uve-
dený návrh nevyšel ze solidní 
celorepublikové diskuze. Stavět 
návrh změny vzdělávání sester 
pouze na dílčím prvku v systé-
mu vzdělávání v Německu (duál-
ní systém) a uměle ho aplikovat 
do českého vzdělávacího systé-
mu nezabrání odchodu absol-
ventů za lépe placenou prací do 
zahraničí.

Navrhovaná úprava ve finále 
nepřinese našim pacientům žád-
ná pozitiva, naopak, lze očekávat 
celou řadu problémů. Chápeme 
tíživou finanční situaci v oblasti 

ních dostatečným počtem méně 
kvalifikovaných pracovníků, kteří 
mají odlišné kompetence od se-
ster a vykonávají méně nároč-
né ošetřovatelské úkony (např. 
zdravotnický asistent, sanitář). 

Žádáme, aby byly na základě 
objektivního šetření zjištěny dů-
vody deklarovaného nedostatku 
sester, aby byly předloženy dů-
kazy, že sestry v praxi opravdu 
chybějí, a aby byla provedena 
analýza potřebnosti jednotli-
vých ošetřovatelských povolání 
pro zajištění kvalitní a bezpeč-
né péče. Jedině na základě této 
argumentace je možné otevřít 
vážnou diskuzi a přicházet s ná-
vrhy na úpravu kvalifikačního 
a postkvalifikačního vzdělávání 
sester. Ze statistik počtu absol-
ventů oborů Všeobecná sestra 
a Zdravotnický asistent vyplývá, 
že počet absolventů v porovná-
ní let 1992 a 2013 poklesl o cca 
600. Vzhledem k  enormnímu 
populačnímu poklesu patnácti-
letých v porovnání uvedených 
let, který je o více než polovinu, 
je jen s  podivem, že je rozdíl 
v počtu absolventů v dotčených 
oborech takto nízký. V kontex-
tu poklesu počtu lůžek o 47 ti-
síc v porovnání let 1992 a 2013 
je zřejmé, že vidět příčinu ne-
dostatku sester v nastaveném zdravotnictví. Finančních úspor 

v  poskytování zdravotní péče 
při zachování kvality, dostup-
nosti a  bezpečnosti ošetřova-
telské péče lze však dosáhnout 
jinými mechanismy, než je ná-
vrh vzdělávání sester formou 
„4+1“. Návrh sice hovoří o re-
strukturalizaci vzdělávání sester, 
ale nezabývá se kompetencemi 
sester a dalších zdravotnických 
pracovníků (nelékařů i lékařů), 
kteří pracují ve zdravotnickém 
týmu, což je hlavní předpoklad 
pro změnu ve financování zdra-
votnické, ev. ošetřovatelské péče 
v ČR, např. v souvislosti se sa-
zebníkem výkonů. Je nutné za-
bezpečit kvalitu péče multidis-
ciplinárním týmem pracovníků 
s různým stupněm erudice pro 
získání/obhájení národní a me-
zinárodní akreditace.

Problém nedostatku sester 
ve zdravotnických zařízeních 
nesouvisí se vzděláváním sester 
ve školách, naopak toto vzdělá-
vání je v souladu se schválenou 
koncepcí ošetřovatelství. Při po-
skytování ošetřovatelské péče je 
zapotřebí disponovat na odděle-

systému vzdělávání sester je 
nesmyslné a zavádějící. 

Za posledních třicet let se po-
skytování zdravotní péče změnilo 
a tyto změny se odrazily i v kom-
petencích všech zdravotnických 
pracovníků, sestry nevyjímaje. 
Obsah středního všeobecného 
i odborného vzdělávání se vý-
razně změnil. Není možné poža-
dovat, aby se dnes sestra vzdělá-
vala stejně jako před třiceti lety.

Akademická obec vzdělávají-
cí nelékařské zdravotnické pra-
covníky má zájem, aby české 
sestry byly schopny poskytovat 
kvalitní ošetřovatelskou péči pa-
cientům na základě nejnovějších 
poznatků, a  rovněž má zájem 
o zvýšení prestiže povolání ses-
ter, která je spojená s motivací 
dalších zájemců o toto náročné 
a potřebné povolání.

Z těchto důvodů Asociace vy-
sokoškolských vzdělavatelů ne-
lékařských zdravotnických pro-
fesí v České republice (AVVZP) 
jednoznačně podporuje vyjádření 
prezidia České asociace sester. 
(Toto vyjádření vyšlo v minulém 
čísle časopisu Florence a je do-
stupné na www.florence.cz – 
pozn. red.) 

V Českých Budějovicích  
dne 15. 9. 2015

Prohlášení Asociace 
vysokoškolských 
vzdělavatelů nelékařských 
zdravotnických profesí v ČR 
podporující stanovisko ČAS

Uzavřeme sestru v kleci?

Za předsednictvo AVVZP: 
prof. PhDr. Valérie Tóthová, Ph.D., předsedkyně

Rada POUZP

Prohlášení ke stanovisku České asociace sester ve věci 
Potřebují české sestry další typ vzdělávání „4+1“, o němž 
se hovoří?

Profesní a odborová unie 
zdravotnických pracovníků 
z. s. (POUZP) předkládá 
své vyjádření a stanovisko 
ke stále hlasitěji diskuto-
vanému tématu vzdělávání 
zdravotnických pracovníků, 
především všeobecných ses-
ter. Toto stanovisko navazuje 
na vyjádření prezidia České 
asociace sester (ČAS). 
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tiž zdravotnických pracovníků. 
Ona prestiž povolání sestry se 
poslední dobou vytrácí. O po-
volání sestry, její náplni práce 
a odborných činnostech stále 
častěji nerozhodují právě ses-
try, nýbrž lékaři, poslanci a se-
nátoři. Řada z nich však ošetřo-

POUZP, organizace, kte-
rá byla založena v roce 
1991, celou svou dobu 

existence spolupracuje v rámci 
připomínkových řízení, hájí zá-
jmy zdravotnických pracovní-
ků, a to nejen z pohledu vzdělá-
vání, ale snaží se bránit i pres-


